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  سخنگوی دولت از تذکر به

 معاون رئیس جمهور خبر داد
  پسر انسیه برگشت 
پسر کبری چطور؟

 آرمان ملی – یاسیمن طالقانی: »پدر و 
مادر نرفتند، پسر بازگشت« سخنگوی دولت  
در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه چرا وعده های 
دولت در  مورد عدم برکناری برخی از مسئولان 
به خاطر حضور فرزندانشان در خارج از کشور 
عملی نشده است، گفت: تاکنون دو معاون 
وزیر و دو مشاور وزیر در یک سال گذشته 
برکنار شده اند. البته چندین مورد دیگر به دلیل 
صلاحدید اطلاع رسانی نشد و خبری نشد. 
پنجشنبه در جلسه هیأت دولت بازرس ویژه 
رئیس جمهور یک گزارش جامع ارائه کرد . در 
خصوص حضور فرزند معاون رئیس جمهور هم 
تذکر دادیم و به ایران برگشتند و در حال حاضر 
در داخل کشور هستند. علی بهادری جهرمی 
در پاسخ به سوال چرایی فیلتر اینترنت و 
خسارت کسب و کارها گفت: باید توجه داشته 
باشیم که اینترنت فیلتر نیست و فقط دو پلتفرم 
خارجی آن هم به خاطر تخلفات فیلتر هستند. 
این دو پلتفرم هشتگ آرشام را می بندند ولی در 
عوض خودشان به صلاحدید خودشان هشتگ  
ایجاد می کنند. از سوی دیگر آموزش ساخت 
کوکتل مولوتف را تبلیغ می کنند و بریده شدن 
گلوی مامور نیروی انتظامی را نشان می دهند 
ولی در عوض چهره سردار عزیزمان حاج قاسم 
سلیمانی را ممنوع می کنند. وی ادامه داد: 
البته کسب و کارهایی که در اینستاگرام ضرر 
می کنند دقیقا مثل کاسبانی هستند که در کف 
خیابان به خاطر آشوبگری  ها خسارت می بینند . 
در حالی سخنگوی دولت خبر  بازگشت فرزند 
معاون زنان رئیس جمهور را داده است که 
10 آبان انسیه خزعلی درباره شایعه مهاجرت 
پسرش به خارج از کشور گفت: طرح مساله 
مهاجرت پسرم و اینکه وی شرکت وی پی ان 
دارد و فیلترشکن می فروشد دروغ محض است. 
از برخی کسانی که نسبت دروغ داده اند شکایت 
کرده ام. خزعلی در این رابطه گفته است: »اصل 
این شایعه از رسانه های معاند منتشر شد و 
برخی از داخلی ها نیز آن را بازنشر کردند. از 
بعضی از این رسانه ها شکایت کرده ام و از برخی 

دیگر هم در شرف شکایت هستم.«
  انسیه خزلی قربانی افشاگری برادر

16 شهریور بود که مهدی عرفاتی، دبیر 
شورای اطلاع رسانی دولت در توئیتر نوشت: 
اخیرا فرزند یک معاون وزیر برای ادامه تحصیل 
در یک کشور خارجی ویزا گرفته بود و قصد 
خروج داشت که به محض اطلاع رئیس جمهور، 
دستور صادر شد؛ »اگر فرزند رفت، پدر هم 
برود! گذشت آن دوران که افتخار مقامات عالی 
دولت، اقامت فرزندانشان در خارج از کشور 
باشد.« پس از آن نام تعدادی از مسئولان که 
فرزندانشان در خارج کشور بودند ، علنی شد 
از جمله انسیه و کبری خزعلی. مهدی خزعلی، 
افشاگر حضور خواهرزاده هایش در خارج 
کشور بود. او گفت: »نه تنها پسر کبری خانم؛ 
حتی خواهرزاده دیگرم، یعنی دختر ایشان نیز 
سال هاست که در آمریکا زندگی می کند. پسر 
انسیه خانم هم که در کانادا صاحب شرکتی 
است که در زمینه وی پی ان فعالیت می کند، 
می دانید که ثبت شرکت در کانادا هزینه ای 
بیش از صد میلیارد ریال دارد. مساله من این 
نیست که چرا این عزیزان یا هر هموطن دیگری 
به خارج از کشور مهاجرت و زندگی کند، که 
این حق هر کسی است اما این عزیزان با رانت 
رفته اند و این موفقیت ها را به دست آورده اند. 
این درست نیست که والدین کسی در ایران 
موافق فیلترینگ باشد اما او در خارج از ایران در 
زمینه وی پی ان کار کند. شما نمی توانید موافق 
حجاب، آن هم نه شال ومانتو که فقط چادر 
باشید اما فرزندان خود را بفرستید در جایی که 
حجاب آزاد است، زندگی کنند.« انسیه خزعلی، 
معاون زنان و چهره جنجالی دولت رئیسی در 
صفحه توییتر خود نوشت: »اما امروز برخی با 
ذوق زدگی از مهاجرت فرزند اینجانب گفتند؛ 
درحالی که سفر موقت کاری وی جهت توسعه 
و پشتیبانی مجموعه دانش بنیانی است که در 
ایران با تعداد زیادی از دانشجویان کامپیوتر 
فعال است. خوشبختانه این پروژه کاری رو 
به اتمام بوده و وی در ماه های آینده به کشور 

بازمی گردد.
   سرنوست بقیه آقازاده های خارج 

کشور
نماینده مجلس گفته   هاجر چنارانی، 
بود:»فرزندان 5400 نفر از مسئولان دولت 
در خارج از کشور هستند. مسئولان ما حقوق 
و درآمد جمهوري اسلامي را دوست دارند ولي 
تابعیت کشورهاي خارجي را مي خواهند؛ اگر 
آمریکا دشمن است فرزندان مسئولان آنجا چه 
مي کنند؟« بنابرانی موضوع با بازگشت فرزند 
انسیه خزعلی تمام نمی شود. به عنوان نمونه 
تکلیف فرزندان کبری خزعلی مشخص نیست. 
غلامعلی حدادعادل در سال 1۳۹0 باحضور در 
یک برنامه تلویزیونی درباره زندگی شخصی 
دخترش آزاده و علت سفر او به ژاپن و آمریکا 
توضیحاتی ارائه داد. طبق گفته های رئیس 
فرهنگستان زبان و ادب فارسی، دختر او در 
ایران درس خوانده اما همسر او بورس تحصیلی 
شده و آزاده هم همراه همسرش راهی ژاپن 
شده است. بعدها اما به سبب تحقیقات دیگری 
که دامادش داشته است، آنها به آمریکا رفتند و 
مدتی در آمریکا زندگی کردند. این درحالیست 
که رئیس سابق مجلس شورای اسلامی  گفته 
که آزاده و همسرش اکنون به ایران بازگشته اند.

   آرما ن ملی- حمید شجاعی: پس از اتفاقاتی که طی یکی 
دو ماه اخیر پیرامون نوع مواجهه با بدحجابی و بدپوششی رخ 
داد و سویه همه صحبت ها و مباحث به سمت گشت ارشاد و نوع 
برخوردش  با مردم رفت. چنانکه بسیاری از لزوم برخورد فرهنگی 
و مدارا با مردم صحبت کردند. اما به نظر می رسد که روند تحولات 
به سمت وسویی رفته که احتمالا شاهد تغییراتی در نوع مواجهه با 
مقوله حجاب و قوانین پیرامون این امر مهم هستیم. چه اینکه گفته 
می شود احتمالا با شیوه جدیدی از این نوع مواجهه روبه رو باشیم 
و دیگر مباحثی مثل برگزاری کلاس توجیهی از دستور کار خارج 
خواهد شد و صرفا به یک تذکر غیرمستقیم بسنده خواهد شد. 
نکته اینجاست که اگر رویکرد گفت و گو محور و اقناعی جایگزین 
برخی رویکردها و اقدامات سلبی و قهری شود نتیجه بسیار بهتری 
به دست خواهد آمد و نه تنها در جامعه نیز بعضا ایجاد نارضایتی 
نخواهد کرد؛ بلکه نگاه مردم نیز به این مساله و نوع رویکردها و 
برخوردها عوض خواهد شد. کافی است بر اساس میانه روی و 

ادراک و فهم متقابل حرکت کنیم. 
  برخورد فرهنگی؛ نه سلبی

 شاید اگر از ابتدای امر چندین و چند دستگاه  فرهنگی که 
مسئولیت هایی پیرامون بحث قوانین و مقررات حجاب برعهده 
آ نهاست به درستی و دقت به وظایف خود عمل می کردند اساسا 
نیروی انتظامی به عنوان آخرین نهاد عمل کننده در این حوزه وارد 

نمی شد . اما روند امور به نحو دیگری رقم خورد و همه، نیروی 
انتظامی را مسئول این کار فرهنگی و ارشادی دانستند. هر چند 
که برخی همچنان معتقدند این موضوع مصوبه ای بوده که در یکی 
از دولت های پیشین در شورای عالی انقلاب فرهنگی به تصویب 
رسیده و اجرایی شده است. اما مسئولان امر در این شورا این مساله 
را تکذیب کرده اند. این در حالی است که بسیاری از کارشناسان 
امر، جامعه شناسان، علما و صاحب نظران نیز بر این امر تاکید 
داشته اند که با مقوله های فرهنگی مثل حجاب باید با رویکردها 
و اقدامات فرهنگی مواجه شد و اساسا برخوردهای قهری و سلبی 
نتیجه عکس می دهد. نتیجه بسیاری از مناظرات، گفت و گوها  و 
میزگردها نیز نهایتا این مهم را تایید کرده است که امر فرهنگی 
با نگاه و رویکرد فرهنگی جامعه پذیر خواهد شد. حال صحبت 
اینجاست که به جای اینکه نهادهای فرهنگی مسئول پاسخگو 
شوند و کار خود را به درستی انجام دهند چرا باید روند امور به 
نحوی باشد که موجبات ایجاد مسائلی در جامعه را سبب ساز 
شود. قدر مسلم اگر نگاه کارشناسانه و هوشمندانه در این مساله 
به کار گرفته می شد امروز نه تنها با برخی مسائل و اختلافات در 
نوع برخورد با این مساله مواجه نبودیم؛ بلکه جامعه این موضوع را 
به طور بهتر و موثرتری در راستای اقناع افکار عمومی می پذیرفت. 
اتفاقا اگر بخواهیم به نگاه آسیب شناسانه به مسائل بنگریم باید به 
این مساله بپردازیم که میزان فعالیت  های مرتبط با بحث قوانین و 

مسائل مربوط به حجاب در دستگاه هایی همچون وزارت فرهنگ 
و ارشاد، سازمان تبلیغات، وزارت آموزش وپرورش، صدا و سیما 
و سایر دستگاه های مرتبط چه مقدار بوده است و اساسا این 
فعالیت ها چه نتایج و تاثیراتی در بهبود این مساله در جامعه داشته 
است. هر چند که برخی بر این باورند که با شیب تند تغییرات در 
جامعه و تغییرات نسلی امروز می توان به نحو دیگری این مساله 
را با جامعه مطرح کرد. آنچه مسلم است هر چه باب گفت و گو و 
مفاهمه در این بین بیشتر باز شود و شاهد تضارب آرا و عقاید باشیم 
نتایج بسیار بهتر و موثرتری در جامعه شکوفا خواهد شد و آرامش 

جایگزین التهاب خواهد شد. 
  ارشاد امری انتظامی نیست

 دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی در این خصوص که در 
خصوص اصلاح روش ها در حوزه حجاب و گشت ارشاد بناست که 
تغییراتی در شورا انجام شود، اظهارداشت: بخش عظیم مصوبات 
شورای عالی انقلاب فرهنگی متوجه نهادهای تعلیم و تربیت، 
صداوسیما، آموزش وپرورش، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و 
حوزه علمیه است که باید در این حوزه شناخت جامعه را تقویت 
کنند و تغییری در مصوبات شورای عالی قرار ندارد. حجت الاسلام 
سعیدرضا عاملی گفت: نیروی انتظامی هم تذکر غیرحضوری را 
دارد و می تواند به افرادی که احیانا قوانین و مقررات حجاب را 
رعایت نمی کنند تذکر غیرحضوری بدهد. نیروی انتظامی مواجه 
حضوری ندارد یا احیانا ضرورت ندارد که کلاس ارشادی برای 
کسانی که رعایت نمی کنند داشته باشد. ولی این وظیفه متوجه 
دستگاه هایی است که گاهی اوقات چون آنها کوتاهی می کنند بار 
به دوش نیروی انتظامی می افتد و مجبور است ورود پیدا کند. وی 
افزود: بازهم تاکید می کنم نیروی انتظامی وظیفه دارد نسبت به 
تامین سلامت اجتماعی و حفاظت از امنیت اجتماعی مردم اقدام 
نماید. همانطور که در مورد موادمخدر نیروی انتظامی وظیفه 
دارد که جلوی باندهای توسعه موادمخدر را بگیرد وظیفه دارد در 
قبال باندهایی که فساد اجتماعی و فحشا را  در جامعه گسترش 
می دهند، اینجا باید در میدان باشد و هوشیاری اجتماعی را در این 
زمینه داشته باشد. دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی در خصوص 
موضوع عفاف و حجاب و گشت ارشاد بیان کرد: ما در شورای عالی 
انقلاب فرهنگی هیچ مصوبه ای تحت عنوان گشت ارشاد نداشتیم. 
مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی در حوزه حجاب بسیار کیفی 
است و با حوزه شناخت نسل جوان، انگیزه ها، تعلیم و تربیت و 
اقناع افکار عمومی سر و کار دارد. عاملی تصریح کرد: ارشاد امری 

انتظامی نیست.

 روایت سرداری که سودای ریاست جمهوری داشت

سعید محمد تازه ترین منتقد دولت
   رئیسی از دوقطبی  شدن و تقابل بین مردم جلوگیری کند 

 آرمان ملی– مطهره شفیعی: سعید محمد، فرمانده 
پیشین قرارگاه خاتم الانبیا، مشاور سابق رئیسی در امور مناطق 
آزاد و دبیر سابق شورای  عالی مناطق آزاد نوشت: » خصوصیت 
یک جامعه  با فرهنگ و اخلاق مدار اسلامی؛ شنیدن صدای 
مخالف و قانع شدن یا قانع کردن در یک فضای منطقی است. 
امیدوارم ریاست محترم قوه مجریه به منظور ایجاد انسجام 
ملی این گفتمان سازی را رقم بزند و از دوقطبی شدن و تقابل 
بین مردم جلوگیری کند. مراقب ایران عزیز باشیم. گرگ ها در 
کمین اند.« نوشتن این سطور از سوی سعید محمد قابل تامل 
بود چرا که خطابش به رئیس جمهوری بود که به نفع پیروزی 
او ازانتخابات کناره گیری کرد و در دولت او از سمت دبیری 
شورای عالی مناطق آزاد کنار گذاشته شد. با مرور اظهارات 
سعید محمد این نتیجه حاصل می شود که او بیش از همه در 
زمانی که به رای مردم نیاز بود، از آنها یاد می کرد به عنوان نمونه 
14 خرداد 1400  در حمایت از رئیسی گفته بود: »امروز مردم 
از تبعیض و بی عدالتی در تمام عرصه های اقتصادی و اجتماعی 
نگران هستند« چند روز بعد هم گفت: »امروز در شرایطی که ما 
نتیجه تفکر لیبرالی را در جامعه شاهدیم، همه چیز به انتخاب 
مردم وابسته است. ما معتقدیم شأن مردم ما شغل کاذب نیست 
و در دولت آینده تلاش می کنیم با ایجاد زمینه شغل پایدار و 
آبرومند، معیشت این مردم را بهبود ببخشیم.«  اکنون بازهم 
سعید محمد از مردم گفته است و شنیدن صدای آنها و البته 

درخواست هایی از رئیس جمهور!
  سعید محمد از سپاه تا دولت

  17 اسفند 1400 آغاز مطرح شدن نام سرداری به نام سعید 
محمد در جامعه بود. در آن روز ایسنا نوشت: »فرمانده قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیاء)ص( سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به 
منظور جلوگیری از شائبه های سیاسی و انتخاباتی از سمت خود 
در این مجموعه استعفا داد« اما یدا... جوانی، معاون سیاسی 

سپاه در فروردین 1400 درباره کاندیداشدن سعید محمد و 
خروج او از قرارگاه خاتم الانبیا گفت: »واقعیت این است که 
سپاه به جد با ورود پاسداران و از جمله ایشان به عرصه انتخابات 
بدون طی مراحل و فرآیندهای قانونی تعریف شده مخالف 
است. اتفاقا منفک کردن سعید محمد از مسئولیت فرماندهی 
قرارگاه سازندگی خاتم به دلیل همین رعایت نکردن مقررات از 
سوی ایشان بوده است.« سعید محمد می دانست که شانس 
زیادی برای پیروزی نداشت، برای کناره گیری از انتخابات 
شرط گذاشت: »من ابتدا خدمت آقای رئیسی رفتم تا برنامه را با 
ایشان تنظیم کنم. ایشان گفتند که به انتخابات ورود نمی کنند. 

حتی قبل از آنکه از قرارگاه خارج شوم دوباره از ایشان پرسیدم 
و گفتند که قصد ورود به انتخابات را ندارند. اگر ورود کنند 
به آقای رئیسی کمک می کنم چون ایشان می توانند اجماع 
خوبی ایجاد کنند و اولویت عدم انشقاق است.« پس از آغاز 
دولت زمان انتظار برای اطلاع از تصمیم رئیسی برای سپردن 
پست و جایگاه به سعیدمحمد شروع شد به عنوان نمونه برخی 
نزدیکترین کرسی به او را وزارت دفاع می دانستند اما ظاهرا 
چندان دراندیشه سپردن وزارت به این جوان نبود و در مهر 
1400 دبیری شورای عالی مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه 
اقتصادی به او سپرده شد تا اینکه 1۹ مهر 1401 اتفاق جدیدی 
رخ داد چنانکه برخی از برکناری او از دبیری شورای عالی مناطق 
آزاد تجاری- صنعتی و ویژه اقتصادی خبر دادند و برخی دیگر 
مدعی استعفای او شدند. سخنگوی دولت همچنین گفت: با 
توجه به تغییراتی که در قانون احکام دائمی آمده بود و در بودجه 
امسال از سوی مجلس شورای اسلامی بر آن تأکید و به نوعی 
تکمیل شد، ساختار دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد تغییر 
کرد. با این تغییرات، مجموعه دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد 
تجاری - صنعتی از مجموعه نهاد ریاست جمهوری منفک و به 

وزارت امور اقتصادی و دارایی منتقل شد.«
  مقصد بعدی سعید محمد

 برخی شنیده ها، حکایت از آن  داشت که او یکی از گزینه های 
ابراهیم رئیسی برای وزارت کار است. از سوی دیگر با توجه به 
بیماری رستم قاسمی، وزیر راه و شهرسازی این احتمال نیز 
وجود دارد که سعید محمد بخواهد جایگزین او در این وزارتخانه 
شود.اما باید دید اختلاف نظر میان او و قالیباف، شانس حضور 
سردار را در پاستور رقم می زند. از سوی دیگر مخاطب توئیت 
اخیر او  رئیس جمهور و نشانگر گلایه اش است. این گمانه مطرح 
است که او به منتقد دولت تبدیل خواهد شد و یا اینکه سکوت 

کرده تا در زمان دیگر به صحنه وارد شود. 

 هدایت آقایی درگفت وگو با  »آرمان ملی«:

 شخصیت های ملی می توانند واسط 
دولت و ملت باشند

 آرمان ملی- عبور از چالش ها همواره نیازمند 
نوعی دوراندیشی است. اگر دولتمردان دوراندیش 
باشند اعتراضات اولیه مردم را ریشه یابی کرده و در 
جهت رفع آن با مردم به گفت وگو می پردازند. جدا از 
این مورد، دولت ها موظف هستند طبق قانون اساسی 
زمینه رشد اقتصادی کشور را فراهم کنند. اگر رشد 
اقتصادی در جامعه محقق نشود، جوانان نسبت به 
آینده امیدوار نخواهند بود و به هر بهانه علیه دولت 
دست به اعتراض می زنند. از این منظر دولت ها 
باید به وظایف قانونی خود عمل کرده تا از هرگونه 
اعتراض در جامعه جلوگیری به عمل آورند. از سوی 
دیگر اگر به هر علت مثلا تحریم،  وضعیت نامناسبی 
درجامعه به  وجود آید دولت موظف است برای مقابله 
با آثار تحریم ها  مشکلات را با مردم در میان گذاشته 
و به آنها اعلام کند که به دولت یاری رسانند. توجه به 
این موارد موجب می شود نوعی یگانگی بین دولت  و 
مردم به وجود آید تا از  پیچ های سخت تاریخی عبور 
کرده و کشور و جامعه به سلامت ادامه مسیر دهند. 
»آرمان ملی« در ارتباط با لزوم گفت وگو دولت با 
ملت برای حل مشکلات جامعه با »هدایت آقایی«، 
فعال سیاسی  به گفت وگو پرداخته است که در ادامه 

می خوانید.
  عبور از شرایط کنونی از دیدگاه برخی 
مسئولان مستلزم ایجاد فضا برای گفت و گو 
با معترضین است آیا شرایط برای این مهم 

مهیاست؟
 اگر برای رفع هر مناقشه ای نیازمند گفت وگو 
هستیم، باید پیش شرط آنها را  فراهم کنیم. اگر 
این شروط لازم برقرار شود آنگاه سایر موارد برای 
ادامه گفت وگو، شروط کافی خواهد بود. شروط 
لازم برای ایجاد بستر گفت وگو در جامعه این است 
طرفین بخشی از درخواست های هم را بپذیرند. 
دراین معنا که دولتمردان مطالبات قانونی مردم 
را بپذیرند و این مطالبات را قبول داشته باشد. 
همچنین معترضان هم بپذیرند که طرف مقابل 
دارای حقوقی است و واقعیت هایی را قبول دارد و 
منکر این موارد نشود. از سوی دیگر طرفین گفت وگو 
باید همدیگر را به رسمیت بشناسند یعنی دولت  
مطالبات را به رسمیت بشناسد و اینکه بخشی 
از مردم معترض هستند.  معترضان هم دولت را 
به عنوان یک شخصیت حقوقی که مصونیت دارد 
و قدرت در دستش است، به رسمیت بشناسد.  
همچنین زمینه گفت وگو و مطالبات و مواردی 
که باید به رسمیت شناخته شود، به صورت شفاف 
اعلام شود. مثلا افرادی که به دنبال اعتراض هستند، 
شعارهای و خواسته های روشنی داشته باشند. نفی 
یک قاعده به عنوان مطالبات معترضان صحیح نیست. 
زمانی که به جای مرده باد باهم تفاهم کنند که زنده 
باشند و زندگی کنند، بحث تفاوت  پیدا می کند. 
این سه شرط باید تامین شود و تا زمانی که این سه 
شرط فراهم نشود عملا نمی توان گفت وگو را  پیش 
برد. دولت کاستی ها را ناشی از تحریم ها می داند. 
همچنین مطالبات مشخصی از سوی معترضان 

شنیده نمی شود. 
  با فرض بر اینکه این پیش شرط ها فراهم 
شود، آنگاه از کجا باید شروع به گفت وگو  کرد؟

اگر قرار است بحثی مطرح شود افکار عمومی باید 
شروط  گفته شده را بپذیرد. راه نیز مشخص است. 
مجموعه ای از عقلا، اندیشمندان، افرادی که مورد 
قبول عامه مردم هستند، دورهم جمع شوند و در 
این زمینه بحث هایی را مطرح کنند. برای نمونه 
می توانند روی اصلاح برخی قوانین توافق کرده و به 
دولت انتقال دهند. موادی از قانون مغفول مانده و 
اجرا نمی شود. همچنین برخی تفسیرهای نادرست 
از قانون اساسی باید بازگردانده شود و برخی از اصول 
نیز مورد  بررسی قرارگیرد و در نهایت برای عبور 
از برخی مشکلات باید به نظر مردم مراجعه کرد و 
خروجی آن نظر حتی اگر به نفع و ضرر هر کدام از 

طرفین باشد، مورد پذیرش طرفین قرارگیرد.
  اگر اینگونه تفاهم برای بهترشدن به وجود 
آید، آنگاه شاهد آرامش و ثبات در جامعه 

خواهیم بود؟
  می توان توافقاتی را ایجاد و اجرایی کرد. در این 
صورت نوعی رضایت نیز در جامعه حکمفرما خواهد 
شد. قطعا می توان این کار را کرد و هر دو طرف را 
می توان راضی به تصمیم بینابین کرد. افرادی که 
در این زمینه می توانند نقش ایفا کنند فرهیختگان؛ 

دانشمندان و عقلای جامعه هستند.
  احزاب، دانشگاه ها و نهادهای مختلف تا 
چه میزان می توانند در ایجاد فضای گفت وگو 

نقش ایفا کنند؟
  امروز دانشگاه ها محلی برای اعتراض است و 
نمی تواند واسط بین دولت و مردم باشد. احزاب و 
گروه ها نیز جایگاه خاصی در جامعه ندارند و شاید 
یکی از اشتباهات بزرگ این بوده که گروه ها و احزاب 
تهی شده اند اما افرادی مانند آقای خاتمی و یا افرادی 
در جناح اصولگرا هستند که دل در گروی ایران و 
مردم ایران دارند و می توانند  جایگاهی برای آنها 
در ایجاد کرد. این افراد علاقه ای ندارند جامعه دچار 
اختلال شود. این افراد می توانند پا به میدان گذاشته 
و خواسته های مردم را به دولت منتقل کنند. در این 
صورت مردم نیز به پیگیری دولت از خواسته های 
خود  ایمان آورده و بساط اعتراضات از کف خیابان ها 
جمع خواهد شد. در قانون اساسی آمده است که 
راهپیمایی بدون حمل سلاح مجاز است، اما این اصل 
تاکنون حالت اجرایی  نگرفته است اگر این ظرفیت 
هم مورد استفاده قرار بگیرد، می تواند راهی برای 

عبور از مشکلات باشد.

 »آرمان ملی« لزوم اصلاح روش ها در نوع مواجهه با مسائل پیرامون حجاب را بررسی می کند

برخورد اقناعی؛ رویکرد فرهنگی
   دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی: هیچ مصوبه ای تحت عنوان گشت ارشاد نداشتیم؛ نیروی انتظامی تذکر غیرحضوری بدهد 

 

 اعتراض 
 امری طبیعی 

و پذیرفته شده است

    

  محسن رضایی
 فراموش کرد؟ 

 محسن رضایی، معاون اقتصادی سیدابراهیم رئیسی در 
خرداد 1400 زمانی که قیمت دلار در ایران 2۳ هزارتومان 
بود از رقابت ریال با یورو و دلار خبر داده بود، گفت: برای 
طی مسیر پیشرفت کشور یک مبارزه و مسابقه جدی بین ما 
و مخالفان ایران در خارج و در منطقه وجود دارد تا پیشرفت 
کشور شتاب گیرد. وی ادامه داد: دولت سیزدهم تلاش دارد 
تا دیوارهای تحریم یکی پس از دیگری بشکند و از این طریق 
مسیر پیشرفت کشور با سرعت بیشتری طی شود. روز به روز 
وضعیت اقتصادی کشور رو بهبود است ولی نباید این موضوع 

فراموش شود که اکنون در جنگ اقتصادی درگیر هستیم. 

معاون حقوقی رئیس جمهور با بیان اینکه ایجاد ناامنی فضا 
را امنیتی خواهد کرد و اصلاح اشکالات در چنین فضایی میسر 
نیست، گفت: در این شرایط سخت همه باید تلاش کنیم و 
نگذاریم به کسی ظلم شود، ما مدافع حقوق مردمیم و اساسا 
حفظ حقوق ملت و قانون اساسی در چنین مقاطعی مهم است. 
ان شاءا... همه بتوانیم به وظایف خود عمل کنیم و تبیین گر مسائل 
باشیم تا در حق کسی اجحاف نشود. محمد دهقان با بیان اینکه 
اعتراض در کشور ما امری طبیعی و پذیرفته شده است و در عین 
حال برخی نارسایی های موجود در کشور نیز قابل انکار نیست، 
افزود: آنچه در این چند روز اتفاق افتاد فراتر از اعتراض بوده است.

 یک نماینده مجلس درخصوص نظارت بر عملکرد سایر 
وزرای کابینه به ویژه وزرایی که در حوزه کاری آنها مشکلات 
متعدد وجود دارد، اظهارداشت: علاوه بر وزیر صمت، ما اعتقاد 
داریم وزرای دیگری هم باید پاسخگوی عملکرد یکساله خود به 
مجلس باشند؛ از جمله وزیر راه و شهرسازی که واقعا وضعیتی 
که الان حاکم بر مدیریت مسکن و راه در کشور وجود دارد، 
ضعیف است. سیدکریم حسینی ادامه داد: البته اینطور نیست 
که ما حتما با همه وزرا از طریق مکانیزم استیضاح مواجه شویم، 
بلکه به صورت عادی هم باید درخصوص کارنامه یکساله خود به 

مجلس پاسخگو باشند و عملکرد خود را تشریح کنند.
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